
Országgyűlési képviselő

Iromány száma: K/16502.

Benyújtás dátuma: 2021-06-08 14:28

Parlex azonosító: 15KYGO190001

Címzett: Kövér László, az Országgyűlés elnöke
Benyújtó: Dr. Apáti István (független) 

Tisztelt Elnök Úr!

Az Alaptörvény 7. cikk (1)-(2) bekezdése, valamint az Országgyűlésről szóló 2012. évi XXXVI. 
törvény 42. § (8) bekezdése alapján írásbeli választ igénylő kérdést kívánok benyújtani

Az írásbeli választ igénylő kérdés címzettje: Gulyás Gergely Miniszterelnökséget vezető 
miniszter

Az írásbeli választ igénylő kérdés címe: "Vajon kell-e az északi régiónak még nagyobb 
levegőszennyezés? Hol tart a Jánok mellé tervezett szemétégető?"

Tisztelt Miniszter Úr!

Ismeretes, hogy tiltakozási hullám indult el egy hulladékégető megépítése ellen a felvidéki Jánokon.

Az építést egyébként egy gyanús offshore hátterű és elérhetetlen tulajdonosokból álló cég 
kezdeményezte. A magyar határtól alig 3 km-re tervezett létesítmény eredetileg biomassza 
erőműnek indult, amely ellen a környéken élőknek nem volt kifogása. A biomassza erőműre a cég 
megkapta az engedélyt.

Az engedélyt később módoították, az elégethető anyagok körét bővítették. A felügyeleti szervként 
eljáró Kassai Járási Hivatal hatástanulmányt kért, de ezzel szemben jogorvoslattal élt a beruházó 
cég. Az illetékes járási hivatal környezetvédelmi osztálya ezután már nem tartotta fontosnak a 
környezeti hatástanulmányt. Így a szemétégetőben hulladék biomasszát és szilárd másodlagos 
üzemanyagot (TDP) is elégethetnek.

Kifogásolható a tervezett létesítmény elhelyezése, hiszen a térségben uralkodó észak-nyugati 
széljárás miatt nagy hatással lenne a határmenti települések levegőjének minőségére. Sajnos egyes 
településeken eleve lényegesen az országos átlag feletti a légszennyezettség mértéke ( pl: 
Kazincbarcika, Sajószentpéter). Esetleges baleset közvetlenül veszélyeztetné a talajvizet is, az Ida 
és a Bódva folyók vízgyűjtő területeihez tartozó településeken lakók kútvizét is beleértve.

A létesitmény számottevően kedvezőtlen hatással lenne a gúnyhatáron túl ragadt nemzettestvéreink,
valamint a jelenlegi határainkon belül élő emberek egészségére is. 

Az előbb felvázoltak alapján kérdezem Tisztelt Miniszter úrtól, milyen nemzetközi lépéseket 



kívánnak tenni a Jánoki szemétégető megépítése ellen?

Abban az esetben, ha eddig nem történt érdemi intézkedés, akkor Magyarország, mint hatásviselő 
fél, az országhatáron átterjedő környezeti hatások vizsgálatáról szóló ENSZ EGB egyezmény 
(Espooi egyezmény) alapján mikor kérelmezi a beruházás nemzetközi környezeti hatásvizsgálatát?

Felvették-e a kapcsolatot a szovák féllel, illetve hogyan kívánják megvédeni az északi térségben 
élők egészségét?

Terveznek-e nyílvános fórumot, ahol a szlovák beruházónak és a kormánynak választ kell adnia a 
magyar lakosság kérdéseire?

Mikor kerül sor, - ha eddig nem zajlott le - a szakértői konzultációkra, ahol a szlovák és a magyar 
hatóságok, szakértők személyesen vitathatják meg a szakmai álláspontjukat? 

Várom érdemi válaszát!

Budapest, 2021. június 8.

Tisztelettel:

dr. Apáti István

független országgyűlési képviselő

1


